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Vláda

Koalice prezentovala první výsledky jednání - platbu za studium a ekologické clo. Dohodu zdržují sliby VV.

Petr Nečas včera odmítal říct, zda vyjednávací týmy ODS, TOP 09 a VV dospěly k hmatatelným výsledkům. „Nelze
očekávat, že během čtyř pěti vyjednávacích dnů se dosáhne nějakých zásadních závěrů,“ řekl lídr ODS a potenciální
premiér vznikající koalice. Někteří jeho kolegové ale mluví jinak. Minimálně ve třech programových oblastech se partaje
údajně blíží finální dohodě, a včerejší výstupy z koaličních jednání budou zásadní přinejmenším pro studenty.
Rodící se vláda totiž plánuje na vysokých školách zavést placení školného. „Rýsuje se model odloženého, sociálně
citlivého školného s doprovodnými půjčkami pro studenty,“ řekl vyjednavač za VV Josef Dobeš. Podle něj nebude částka
za studium vyšší než 10 tisíc za semestr.
Shoda panovala i v oblasti zavedení státních maturit. „Na podzim proběhne generální zkouška, jak je plánováno, a pak
se uvidí, co dál,“ řekl poslanec ODS Walter Bartoš, předseda školského výboru. O převedení deseti miliard do školství,
jak požadují VV, zřejmě budou muset jednat ekonomičtí experti všech tří stran.
Proti zavádění školného už včera stihli protestovat sociální demokraté. Bez jejich požehnání se ale 118 poslanců pravice
a středu pohodlně obejde.
Stát nebude provokovat Ke konci se blíží jednání v okruhu práva a korupce. „V příštím týdnu už bychom chtěli dosáhnout
nějakých finálních dohod,“ řekla místopředsedkyně VV Karolína Peake. Vyjednavači včera prodebatovali záležitosti
vnitřní bezpečnosti, tedy zejména o policii a integrovaném záchranném systému. K žádnému rozporu prý nedošlo,
schůze nad protikorupčními opatřeními je naplánovaná na zítřek.
Strany na ní budou muset vyřešit jeden z hlavních předvolebních taháků VV - testy protikorupční odolnosti politiků a
státních úředníků. Toto opatření už sněmovní nováčci raději přejmenovali. „Máme institut předstírané nabídky úplatku.
I to je test korupční odolnosti, ale může být nabídnut jen na základě podezření,“ vysvětlila Peake.
Právě kvůli neshodám nad testováním, které politikům dalších stran připomínalo činnost agenta provokatéra, VV
vyhrožovaly odstoupením od koaličních jednávání. Z boje proti korupci si totiž tato strana učinila předvolební zaklínadlo.
Expertní týmy jsou ale prý v tomto bodu na dobré cestě. „Musíme si vyjasnit, co si pod tím kdo představuje. Máme
rozsudky Ústavního soudu, máme zkušenosti ze zahraničí, ještě o tom budeme jednat. Nejsme v nějakém fatálním
rozporu,“ řekl vyjednavač za TOP 09 Pavel Severa. Zástupci všech stran se shodli alespoň na principu, že stát nesmí
provokovat trestnou činnost.
Finální dohoda se blíží i v oblasti životního prostředí. „Začali jsme řešit formulace jednotlivých prohlášení, která by měla
být v budoucí koaliční smlouvě. Ve velké většině témat panuje shoda,“ řekl HN místopředseda ODS David Vodrážka.
Budoucí vláda má podle všech partají prosazovat ekologické clo. To by bylo uvaleno na výrobky, jejichž vznik zatěžuje
životní prostředí. Straničtí vyjednavači také jednomyslně odmítli prolomení těžebních limitů uhlí pod podmínkou, že
vláda vytvoří energetickou koncepci alespoň do roku 2030.
Podle zdrojů HN zbývá v této vyjednávací skupině doladit jen to, jakým způsobem přejde na ministerstvo životního
prostředí část kompetencí z resortu pro místní rozvoj. Tento úřad chce totiž koaliční vláda během příštího volebního
období zrušit.
O poplatky se strhne boj Závěrečné usnesení včera připravila i skupina zabývající se zahraniční oblastí a obranou.
„Máme text, který jsme schopni předat na středeční jednání. Našli jsme shodu a jen ve věcech, které se netýkají přímo
našeho týmu, to předáme devíti koaličním vyjednávačům. Jde třeba o rušení ministerstva pro evropské záležitosti,“ řekl
HN jeden z účastníků jednání.
Největším třecím bodem jednání byl plán VV škrtnout 10 miliard z rozpočtu ministerstva obrany a převést je do resortu
školství. I zde prý strany našly kompromisní formulaci. „Konkrétní částka není vyplněná, VV si ještě budou muset nechat
vysvětlit, jak je na tom rozpočet,“ uvedl výše zmíněný zdroj.
Teprve první kolo jednání má za sebou oblast zdravotnictví, vyjednavači se jen shodli na tom, že chtějí tento resort
nezadlužený. Ke konkrétním opatřením, jako jsou definování standardní a nadstandardní péče nebo redukce počtu
pojišťoven, se nedostali.
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I zde je překážkou předvolební slib VV zrušit poplatky za recept. „Ale protože jsme se shodli na tom, že každou věc
budeme měřit tím, co přinese nebo nepřinese ekonomické stránce, tak myslím, že poplatky za recept asi ještě chvíli
zůstanou,“ řekl HN jeden z vyjednávačů.


